

Editorial: Research/Recherche

This issue of *CCL* is devoted to the theme of research. “Devotion” is an operative work in the field of children’s literature; and one of our pleasures in assembling this issue has been the joy of offering under one cover the work of major devotees, coast to coast. Irene Aubrey is Chief of the Children’s Literature section of the National Library of Canada in Ottawa. Sheila Egoff, internationally renowned authority in the field, is Professor in the University of British Columbia School of Librarianship, in Vancouver. Margaret Maloney heads up the wonderful Osborne Collection at Boys and Girls House in Toronto. On the East Coast, Claude Potvin, Director of a Regional Library in Moncton, New Brunswick, is widely known for his survey of French Canadian Literature for children. Nancy Sadek, University of Guelph, works in a long-established and still-growing collection focused on Canadian literature and on children. John Bell of Ottawa is a long time specialist in science fiction. To the regional and special perspectives on research of these writers, Vivienne Denton adds an overview on resources available to all of us; and Georges Farid places children’s literature in a general pedagogical context.

For leaven, an interview with Gordon Korman: the kind of fare offered regularly by *CCL*, which we hope will be entertaining in itself, and will ultimately prove to be a primary source for researchers. And finally, a note of appreciation by Paule Daveluy, one of our best Québécois writers, for a deeply regretted friend in our field — Claude Aubry, writer, librarian, translator, researcher.

Recherche

Ce numéro de *CCL* porte entièrement sur la recherche. Comme le faisait remarquer avec beaucoup d’humour Robert Soulières dans le numéro 25 de la revue *Lurelu*, le dévouement est une des roues d’engrenage dans le domaine de la littérature pour la jeunesse. Nous sommes donc heureux de vous offrir le travail de chercheurs dévoués d’un bout à l’autre du pays. Irène Aubrey est directrice de la Section de Littérature pour la Jeunesse à la Bibliothèque Nationale du Canada à Ottawa. Sheila Egoff est connue un peu partout dans le monde: elle enseigne à l’Ecole de Bibliothéconomie de l’Université de la Colombie-Britannique à Vancouver. Margaret Maloney dirige la très belle collection Osborne à la Boys and Girls House de Toronto. Claude Potvin est l’auteur d’une étude essentielle sur la littérature pour la jeunesse au Canada français: il est

directeur de la bibliothèque régionale à Moncton au Nouveau-Brunswick. Nancy Sadek de l'Université de Guelph travaille à monter une importante collection de livres de littérature canadienne. John Bell d'Ottawa est un chercheur chevronné dans le domaine de la science fiction. Vivienne Denton effectue un survol des ressources disponibles et Georges Farid de l'Université du Québec à Hull tente de placer la littérature pour la jeunesse dans un contexte pédagogique.

Nous vous offrons, en outre, une entrevue avec Gordon Korman et un éloge de Claude Aubry, auteur et bibliothécaire, par Paule Daveluy, l'une des écrivaines les plus dévouées sans contredit en littérature québécoise pour la jeunesse.

7e Congrès international Société internationale de recherche en littérature d'enfance et de jeunesse.

Dans le cadre de l'Année internationale de la jeunesse, l'Université du Québec à Montréal organise en collaboration avec l'Association internationale de recherche en littérature d'enfance et de jeunesse le 7e Congrès de l'IRSCSL du 19 au 23 août 1985. Le thème défini pour ce Congrès est le suivant : "Fantasy" et "fantastique" dans la littérature d'enfance et de jeunesse : aspects littéraires.

To mark the International Youth Year, the University of Quebec in Montreal is organizing, in collaboration with the International Research Society for Children's Literature the 7th Conference of the I.R.S.C.L. which will be held in Montreal from the 19th to the 23rd of August, 1985. The theme of the Conference is "Literary aspects of "fantasy" and "fantastic literature" for children and young people".

Pour de plus amples renseignements/For more information:

Congrès international en littérature de jeunesse,
Département d'Études littéraires,
Université du Québec à Montréal,
Case postale 8888, Succursale "A"
Montréal (Québec) H3C 3P8 CANADA